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سرمقاله

تلخ و شیرین روابط با چین
ادامه از صفحه یک

که  بین المللی  انزوای  از  خروج  لزوم  دوم، 
اختلاف های جاری میان تهران و غرب به کشور 
تحمیل کرده است. سوم؛ سند همکاری ابزاری 
کشور  خارجی   - تجاری  روابط  که  شد  خواهد 
شکلی قاعده مند پیدا کند. چهارم، براساس وعده 
ثبت شده در این سند، دولت چین ۴۰۰ میلیارد 
دلار در عرصه های مختلف صنعتی ایران سرمایه 
گذاری خواهد کرد. طرفه این که اعلام شده ۲۸۰ 
و  گسترش  به  شده،  یاد  مبلغ  از  دلار  میلیارد 

نوسازی صنایع نفتی اختصاص می یابد. 
منتقدان اما ضمن متهم کردن سند همکاری 
به وعده ای ناممکن، درست یا غلط آن را به مثابه  
»غازها را تشویق به تخم طلا کردن« می دانند. به 
باور منتقدان، چینی ها مانند کسانی هستند که 
صفات خوبی دارند اما صداقت ندارند. مصداق 
مدعای آنان اتفاقا مواضعی است که »شی جی 
پینگ« با امضای خود پای دو بیانیه ضد ایرانی در 
عربستان سعودی بروز داد. این نگاه منتقدان که 
- به ویژه - دل در گرو منافع ملی دارند، هرگز به 
معنای لغظیدن کورکورانه به دامان غرب با همه 
بی اعتمادی های جاری در این امر نیست. آنچه 
مورد تاکید است؛ حفظ »موازنه روابط« در جهانی 
است که »بی اعتمادی« شاخصه آن در جامعه 
همه  گذاشتن  نگاه،  این  در  است.  بین المللی 
تخم مرغ ها در یک سبد، کاری بس پر ریسک 
است. اعتماد مطلق در سیاست بین المللی معنا 
ندارد. این مفهوم و نگرش متفاوت از اتهام هایی 
است که چپ گراهای جهان وطنی به منتقدان 
»نگاه به شرق« وارد می کنند. چپ ها مانند برخی 
هوچی گران سیاسی جزم اندیش، منتقدان را به 
مافیاهای اقتصادی گره می زنند اما به عمد یا به 
سهو فراموش می کنند که همین مافیاها به ویژه 
در دوران استقرار دولت های نهم و دهم و در 
سایه گسترش روابط تجاری - صنعتی با چین، 
سوداگرانه  ضربات مهلکی را بر صنایع و به تبع 
اقتصادی کشور وارد کردند. منتقدان  آن پیکر 
هرگز به گسترش روابط با چین ایراد نمی گیرند؛ 
بلکه آن را امری لازم می دانند. آنان اما بر این 
مهم تاکید منتقدانه دارند که اصولا چرا باید یک 
راه و امکان برای برون رفت کشور از مشکلات 
پیش  رو باشد؟ نزد منتقدان، این گزاره که راهی 
جز رفتن به سوی شرق نیست به همان اندازه 
بسته و غیر منعطف است که اظهارات مسئول 
انتخاب  باره  در  اروپا  اتحادیه  خارجی  سیاست 
قبول  قابل  هرگز  ایران  خارجی  روابط  سو گیری 
نیست. »جوزف بورل« گستاخانه گفته است: » 

یا ما ]غرب[ یا روسیه«. 
از  نه  پکن،  اخیر  به مواضع  هجمه منتقدان 
روی شماتت و مچ گیری از هواداران گرایش به 
شرق، بلکه هشدار دوباره بر اهمیت تشخیص 
سیاسی درست برای صیانت از منافع ملی است. 
جان کلام منتقدان این است که امضای شی جی 
پینگ پای دو بیانیه ریاض، نمود دوباره ای است 
و  پکن  خوش دلانه،  نمی توان  که  واقعیت  از 
باور  اندازه »متحدان استراتژیک«  روسیه را در 
کرد. یک اتحاد موفق برای کارایی خود نیاز به 
داشتن هدف مشترک؛ خطر مشترک و سرانجام 
برخوردار بودن از شایستگی لازم برای متحد نگه 
داشتن همه طرف هاست. همواره این پرسش را 
منتقدان گفته اند که آیا چین حاضر است در پی 
توافق با ایران، روابط خود را بیش از این با آمریکا 
متشنج کند؟ در این حال آیا چینی ها حاضر به 
دلاری  میلیارد  روابط صدها  در  پذیری  ریسک 
خود با کشورهای عرب منطقه خواهندبود؟ شی 
جی پینگ نشان داد که چینی ها منافع خود را 

ارجح بر هر چیز می دانند. 
»هنری کیسینجر« سیاستمدار آمریکایی  در 
روزگاری   « است:  گفته  چینی ها  رفتار  تفسیر 
بود؛  کمونیست  کشورهای  تندروترین  چین، 
اگرچه همانگونه که ده ها سال بعد مشخص شد 
عموما  را  خود  ایدئولوژیک  تعهدات  کشور  این 
ملی اش می گذراند.« جانمایه  منافع  منشور  از 
انتقادها به رویکرد شرق گرایانه و تصور از چین 
و روسیه به عنوان متحدان استرتژیک همین مهم 
است که نباید به این باور دلخوش کرد. چین 
می توانند شریکان  حالت  بهترین  در  روسیه  و 
اقتصادی و سیاسی خوب در بزنگاه هایی باشند 
که یک سیاست خارجی توانمند قادر به بهره گیری 

از این فرصت باشد. 
»اتو فون بیسمارک« نخستین صدراعظم آلمان 
جمله ای نغز دارد که برحسب اتفاق مناسب حال 
امروز سیاست خارجی ایران است. او می گوید: » 
ما قادر نیستیم روابط ابرقدرت ها را مطابق میل 
خود شکل دهیم، اما می توانیم آزادی عمل خود 
را چنان حفظ کنیم تا روابطی را که میان آنها به 

وجود می آید به نفع خود به کار گیریم.« 
روابط ایران و چین با اتفاقی که در عربستان 
رخ داد به پایان نمی رسد؛ سخنان »دلجویانه« 
آنچه  اهمیت  از  نیز  پکن  از  ایرانی  مقام های 
این میان،  نکته مهم تر در  رخ داده نمی کاهد. 
سکوت مقام های چینی در واکنش به سخنان 

محبت آمیز همتایان ایرانی آنان است.

اخبار

سرنوشت مبهم لایحه جامع انتخابات

اولین  برای  زمانی که  از  از شش سال  بیش 
بار لایحه جامع انتخابات تهیه شد می گذرد ولی 
تبدیل نشده است.  قانون  به  این لایحه  هنوز 
محسن اسلامی مدیرکل انتخابات وزارت کشور 
خبر داده است که لایحه جامع انتخابات تهیه و 

به دولت ارسال شده است. 
به گزارش ایسنا، اولین بار در سال ۹۵ چنین 
لایحه ای در دولت تصویب شده بود. عبدالرضا 
رحمانی فضلی وزیر کشور دولت روحانی پس 
از آنکه انتخابات مجلس دهم و خبرگان رهبری 
را در سال ۹۴ برگزار کرد به این نتیجه رسید که 
اجرای انتخابات با وجود چهار قانون برای چهار 
شورای  مجلس  جمهوری،  ریاست  انتخابات 
شوراهای  و  رهبری   خبرگان  مجلس  اسلامی، 
اسلامی شهر و روستا  کار سختی است و بهتر 
پراکنده  قوانین  این  جایگزین  قانون  یک  است 
شود. بر همین اساس وزارت کشور در سال ۹۵ 
لایحه جامع انتخابات را تهیه کرد اما پس از آنکه 
سیاست های کلی انتخابات توسط رهبر انقلاب 
ابلاغ شد، وزارت کشور این لایحه را در مهر ۹۵ 
پس گرفت و آن را بر اساس سیاست های کلی 

انتخابات، مجددا تنظیم کرد.
این لایحه در بهمن ۹۷ به مجلس دهم ارسال 
شد اما نمایندگان بررسی آن را در اولویت قرار 
در  مجلس  در  طرحی  خودشان  زیرا  ندادند 
دست بررسی داشتند که البته طرح آنها هم به 
سرانجام نرسید و عمر این مجلس هم به پایان 
رسید.  با روی کار آمدن دولت سیزدهم، لایحه 
جامع انتخابات از مجلس پس گرفته شد و وزارت 
کشور تهیه لایحه دیگری را آغاز کرد. مجلس 
یازدهم هم همزمان بررسی طرح اصلاح قانون 
انتخابات را شروع کرد. با این حال نمایندگان 
مجلس در روز ۱۶ آذر امسال با کلیات این طرح 
مخالفت کردند و در روز ۲۱ آذر هم وزارت کشور 
از نهایی شدن این لایحه و ارسال آن به دولت 

خبر داد.
نشده  منتشر  لایحه  این  متن  هنوز  هرچند 
است ولی اسلامی مدیر کل وزارت کشور وجود 
انتخابات،  نامزدهای  مالی  شفافیت  سامانه 
ساماندهی تبلیغات انتخابات، برگزاری انتخابات 
به صورت الکترونیکی، پیش ثبت نام نامزدها، 
در نظر گرفتن یک بازه مناسب تر در فرایند ثبت 
نام و احراز صلاحیت ها و پیش بینی هیات های 
جامع  لایحه  ویژگی های  از  را  مرکزی  اجرایی 

انتخابات برشمرده است.

فاطمی امین دوباره از مجلس کارت 
زرد گرفت

نمایندگان مجلس شورای اسلامی از توضیحات 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص علت 

افزایش قیمت خودرو قانع نشدند.
دیروز  صبح  علنی  جلسه  در  نمایندگان 
)سه شنبه( مجلس شورای اسلامی سوال جلال 
رشیدی کوچی از وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص علت افزایش قیمت خودرو توسط 
صریح  تاکید  و  دستور  علی رغم  خودروسازان 
بررسی  را  مجلس  مخالفت  و  جمهور  رئیس 

کردند.
پس از استماع توضیحات وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، نماینده سوال کننده از توضیحات وزیر 
قانع نشد و سوال خود را به رای گذاشت. در 
نیز  اسلامی  نمایندگان مجلس شورای  نهایت 
رای   ۱۰ و  مخالف  رای   ۱۲۵ موافق،  رای   ۱۱۰ با 
ممتنع از ۲۵۲ نماینده حاضر عدم اقناع خود 
را از توضیحات وزیر صنعت، معدن و تجارت 
اعلام کرده و بدین ترتیب وزیر صنعت، معدن و 

تجارت از مجلس کارت زرد دریافت کرد.

اینکه  بیان  با  این دیدار  ابراهیم رئیسی در  سید 
ابتدای  از  چین  و  ایران  اسلامی  جمهوری  روابط 
گسترش  حال  در  همواره  اسلامی  انقلاب  پیروزی 
در  شده  مطرح  مواضع  برخی  گفت:  است،  بوده 
به منطقه موجب  رئیس جمهور چین  اخیر  سفر 
ناخرسندی و گلایه مندی ملت و دولت ایران شده 
و مطالبه جدی ایران جبران مواضع بیان شده است.
رئیسی حضور هیئت چینی در ایران را برای توسعه 
مهم  دوکشور  تجاری  و  اقتصادی  همکاری های 
دانست و با اشاره به توافقات مهم انجام شده در 
دیدارهای قبلی روسای جمهور دو کشور بر تلاش 
مسئولان دو طرف برای اجرایی شدن آنها تاکید کرد.

نیز  چین  وزیر  نخست  معاون  هوا«  چون  »هو 
در این دیدارضمن ابلاغ سلام  گرم شی جین پینگ 
اسلامی  جمهوری  رئیس  به  چین  جمهور  رئیس 
ایران، بر اراده چین برای توسعه روابط با ایران قوی، 
به عنوان راهبرد دائمی این کشور وتغییر ناپذیری 
این اراده تاکید کرد و گفت: عزم چین برای تقویت 
از  ایران فارغ  با جمهوری اسلامی  و تعمیق روابط 
تحولات منطقه ای و بین المللی تداوم خواهد داشت.
معاون نخست وزیر چین تصریح کرد: چین همواره 
به حاکمیت ملی و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی 
تامین  برای  ایران  از تلاش  و  احترام گذاشته  ایران 

منافع اساسی خود حمایت می کند.
نتایج  از  همچنین  چین  وزیر  نخست  معاون 
دیدارهای خود با مقامات ایرانی به رئیس جمهوری 
اسلامی ایران گزارش داد. براین اساس با آغاز اجرایی 
شدن عملیات سرمایه گذاری مشترک ده ها میلیارد 
صنعتی،  اقتصادی  همکاری های  توسعه  و  دلاری 
انرژی، ترانزیت و مالی و بانکی، طرفین گام بلندی 
و  راهبردی  همکاری های  شدن  اجرایی  راستای  در 

توسعه ای در روابط دو کشور بر می دارند.
ضرورت احترام به تمامیت ارضی ایران

اول  معاون  مخبر  محمد  رابطه  همین  در 
رئیس جمهوری نیز در اجلاس »برنامه همکاری های 
جامع ایران و چین« که با حضور هو چون هوآ معاون 
نخست وزیر چین و هیات عالی رتبه چینی برگزار 
شد، روابط دو کشور را دیرینه و تاریخی توصیف کرد 
و گفت: روابط تهران و پکن از جایگاه رفیعی برای 
رهبران دو کشور برخوردار است و رییس جمهور 
کشورمان نیز با جدیت مناسبات بین تهران و پکن 

را دنبال می کند.
معاون اول رئیس جمهوری دیدار روسای جمهوری 
را  آن  و  شد  یادآور  را  سمرقند  در  چین  و  ایران 
پراهمیت و به عنوان نقطه عطفی در روابط دو کشور 
ارزیابی و از رئیس جمهوری چین به خاطر حمایت 
و  نظیر شانگهای  در سازمان هایی  ایران  از حضور 

بریکس قدردانی کرد.
مخبر تاکید کرد که ایران و چین در مقابله با یک 
جانبه گرایی جهان سلطه از وحدت نظر و مواضع 
واحدی برخوردار هستند و مذاکرات خوب و سازنده 
ای میان دو کشور در خصوص موضوعات مختلف 

در جریان است.
معاون اول رئیس جمهوری به ذخایر نفت و گاز 
ایران و ظرفیت های گسترده کشورمان در بخش های 
مختلف نظیر ترانزیت اشاره و خاطرنشان کرد که 
تهران آمادگی دارد همکاری های مشترک خود را با 
پکن در بخش های مختلف نظیر انرژی، ترانزیت و 
تولید مشترک گسترش دهد. مخبر تصریح کرد که 
با توجه به افتتاح سرکنسولگری چین در بندرعباس، 
مناطق ویژه اقتصادی قشم، چابهار و اروند می توانند 
به مناطقی برای همکاری های مشترک شرکت های 

ایرانی و چینی تبدیل شوند.

وی گفت که با وجود حجم بالای مبادلات تجاری و 
اقتصادی تهران و پکن، استفاده از ارز ملی دو کشور 
در این مبادلات به میزان حداقلی است که باید آن را 
گسترش دهیم و نسبت به استفاده هر چه بیشتر از 

ارز ملی دو کشور اقدام کنیم.
معاون اول رئیس جمهور حفظ و احترام به تمامیت 
ارضی جمهوری اسلامی را موضوعی حساس و مهم 
برای مسئولان و آحاد ملت ایران برشمرد و رعایت 
این اصل متقابل و خدشه ناپذیر را از سوی همه 

کشورها ضروری دانست.
چین از تمامیت ارضی و عزت ملی ایران حمایت 

می کند
معاون نخست وزیر چین نیز در این اجلاس با 
اشاره به سوابق تاریخی روابط دو کشور، اظهار کرد: 
اراده چین برای توسعه روابط راهبردی جامع با ایران 
هیچ گاه تغییر نمی کند. چین از حاکمیت ملی، 

تمامیت ارضی و عزت ملی ایران و مبارزه با دخالت 
خارجی حمایت می کند. دو طرف در این زمینه باید 
بصورت قاطع از همدیگر پشتیبانی کرده و در زمینه 
مبارزه با تروریسم نیز همکاری ها و هماهنگی های 

خود را تقویت کنند.
هو چون هوآ به برنامه ۲۵ ساله همکاری مشترک 
دو کشور و دستاوردهای حاصل از توافق های طرفین 
گفت: این دستاوردها برای دو طرف مهم و مثبت 
است که حاصل تلاش مشترک بوده و پکن مایل 
است همکاری و هماهنگی خود را با تهران تقویت 
کند تا روند توسعه مناسبات دوکشوراستمرار داشته 

باشد.
گفتنی است هیئت های عالی رتبه دو کشور پس از 
مذاکرات دیروز در خصوص ۱۶ محور جدید همکاری 
در بخش های مختلف اقتصادی با یکدیگر توافق 

کردند.

رئیس قوه قضائیه گفت: از نیمه اول سال ۵۹، این زمزمه ایجاد شد 
که انقلاب به سرانجام رسیده و ما دیگر نیازی به مجموعه دادگاه های 
انقلاب نداریم؛ اما گذشت زمان نشان داد که اهمیت وجود و استقرار 

دادگاه های انقلاب چه میزان زیاد و حیاتی است
غلامحسین محسنی اژه ای، صبح دیروز )۲۲ آذر( در ادامه بازدیدهای 
انقلاب  دادگاه  و  دادسرا  از  قضایی،  مراکز  و  مراجع  از  میدانی خود 
اسلامی تهران بازدید کرد و از نزدیک در جریان کم و کیف رسیدگی به 

پرونده ها در این واحد قضایی قرار گرفت.
رئیس دستگاه قضا در جریان این بازدید به صورت ویژه وضعیت 
دستگیرشدگان اغتشاشات را مورد بررسی و رسیدگی قرار داد و توصیه ها 
و دستوراتی را خطاب به مسئولان ذیربط درخصوص تسریع در تکمیل 
و رسیدگی به پرونده های قضایی آنها به ویژه عناصری که به نحوی از 
انحاء با گروهک های تروریستی، سرویس های بیگانه و جریانات معاند 

مرتبط هستند، صادر کرد.
انقلاب تهران، به مطالعه موردی  از شعب دادگاه  بازدید  وی  در 
پرونده برخی از متهمین اغتشاشات که در جلسه دادگاه حاضر بودند 

پرداخت.
با اشاره به اهمیت و  بازدید،  این  رئیس قوه قضائیه همچنین در 
ضرورت انتقال متهم از زندان به دادگاه در موعد مقرر و بدون تأخیر و 
تأثیر این امر در تنظیم و تنسیق رسیدگی های قضات، از یکی از قضات 
دادگاه انقلاب، وضعیت انتقال متهمان از زندان به جلسه دادگاه را جویا 
شد و این سؤال را مطرح کرد که آیا مسئولان زندان به صورت دقیق و در 
مواعد مقرر، اقدام به انتقال و رساندن متهم به محکمه می کنند یا خیر؟ 
قاضی مزبور نیز در پاسخ به رئیس قوه قضاییه، وضعیت زمانی رساندن 

متهمین به جلسه دادگاه را غالباً مطلوب دانست.     
رئیس قوه قضائیه همچنین در بازدید از یکی از شعب دادگاه انقلاب، 
با مشاهده متهمه ای که با پوشش چادر در جلسه دادگاه حاضر بود، 
از قاضی دادگاه این سؤال را مطرح کرد که آیا چادری که بر سر ایشان 
است، پوشش همیشگی و دائمی او است یا اینکه صرفاً برای حضور در 
دادگاه، چادر اختیار کرده است؟ قاضی مربوطه نیز در پاسخ به رئیس 
قوه قضاییه تصریح کرد: مطابق دستورات صادره از ناحیه حضرتعالی، 
الزامی برای استفاده متهمین زن از پوشش چادر وجود ندارد و غالباً 
متهمین در جلسات دادگاه با همان پوشش عادی که در اجتماع حاضر 

می شوند البته با حفظ شئونات، حضور می یابند.  
وی در این خصوص تذکر داد که درمورد رعایت دستورالعمل الزام 

نبودن پوشش چادر در دادگاه و دادسرا دقت و تاکید شود.
در جریان این بازدید، رئیس قوه قضائیه به مسئولان قضایی مربوطه 

دستور داد، به صورت مستمر از بازداشتگاه ها بازدید به عمل آوردند و 
کامل در جریان کم و کیف روند رسیدگی به پرونده زندانیان قرار گیرند.
محسنی اژه ای پس از بازدید فوق الذکر، در جمع قضات و مسئولان 
دادسرا و دادگاه انقلاب حاضر شد و طی سخنانی با اشاره به خدمات 
کثیر مجموعه داسراها و دادگاه های انقلاب از ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی، اظهار کرد: قضات و مسئولان دادسراها و دادگاه های انقلاب 
در سراسر کشور، طی بیش از ۴ دهه اخیر، نقش برجسته و پررنگی در 
تأمین امنیت مردم و کشور، دفع شر اشرار، تعقیب و مجازات غارتگران 
بیت المال و مبارزه با جرائم سازمان یافته و مواد مخدر داشته اند و در 
این راه شهدای گرانقدری نظیر شهید آیت الله قدوسی را تقدیم انقلاب 

اسلامی کرده اند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به ویژگی های شاخص مجموعه دادسرا 
انقلاب اسلامی  بیان کرد: دادسرا و دادگاه  انقلاب تهران،  و دادگاه 
تهران، یک مجموعه استثنایی، هم به لحاظ سابقه قضایی و هم به 
لحاظ انسان های بزرگ و شریفی است که در آن خدمت کرده اند. در 
این مجموعه، دادسرا، دادگاه بدوی، دادگاه تجدیدنظر و همینطور 
دادگاه اصل ۴۹ دایر است؛ از سویی دیگر در موارد خاصی، اختیارات 
ویژه ای به این مرجع قضایی داده می شود نظیر پرونده های اصل ۴۹ . 
علی ایحال ما باید از مجموعه دادسرا و دادگاه انقلاب اسلامی پشتیبانی 
به عمل آوریم تا با همین ظرفیت و شکل، با قوت به کار خود ادامه 
دهد. رئیس دستگاه قضا بیان کرد: از نیمه اول سال ۵۹، این زمزمه 
ایجاد شد که انقلاب به سرانجام رسیده و ما دیگر نیازی به مجموعه 
دادگاه های انقلاب نداریم؛ اما گذشت زمان نشان داد که اهمیت وجود 
و استقرار دادگاه های انقلاب چه میزان زیاد و حیاتی است؛ چرا که 
انقلاب اسلامی ما همواره و پیوسته علیه منافع نامشروع سلطه گران 
ومستکبران اقدام می کند، فلذا از ناحیه آنها با انواع و اقسام جنگ ها 
مواجه است و امروز نیز مشاهده می کنید که جنگ ترکیبی را به مردم 

ما تحمیل کرده اند.
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه قانون مداری، انصاف و عدل محور 
پیشبرد امور در مراجع قضایی است، خطاب به قضات دادسرا و دادگاه 
انقلاب تهران بیان داشت: همواره در احکام و رسیدگی ها خداوند را 
ناظر بر اعمال خود بدانید و در هیچ شرایطی دچار افراط و تفریط و 

غلیان احساسات و هیجانات نشوید.
پرونده  به  رسیدگی  جریان  در  کرد:  تصریح  قضا  دستگاه  رئیس 
ایجاد  ناامنی  شهروندان  برای  که  عده ای  به  ارفاق  اخیر  اغتشاشات 
کرده اند و نقش موثری در ناآرامی داشته اند، ظلم به مردم است؛ لذا 
نباید به این دسته از محکومان ارفاق شود. از سویی دیگر قطعاً نباید 

حتی برای مدت کوتاهی افراد بی گناه یا کم گناه را بی وجه، نگه داشت. 
کسانی که به تهدید کسبه و کامیون داران می پردازند و یا محیطی را 
برای مردم ناامن می کنند، در زمره افرادی هستند که نباید به سادگی 
رویکردی  و  نگریست  کرده اند،  ایجاد  که  قضایایی  و  آنها  پرونده  به 

ساده انگارانه در قبال آنها داشت.
وی  اظهار کرد: فردی که تحت تعلیم و آموزش سرویس های بیگانه 
و دشمن قرار می گیرد و مبادرت به ایجاد ناامنی برای شهروندان ما 
می کند، با افراد دیگر که از روی غفلت یا احیاناً بی قید بودن، عملی را 

انجام می دهند، متفاوت می باشند.
وی همچنین دستوراتی را درخصوص تکمیل سریع پرونده آن دسته 
از عناصر کم گناه اغتشاشات که سن پایینی دارند یا احیاناً در زندگی 
خانوادگی خود با مشکلاتی خاص مواجه اند صادر کرد و همچنین بر 
اعمال ارفاقات قانونی در قبال آنها در صورت واجد شرایط بودن تاکید 

کرد.
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: قضات دادگاه انقلاب وفق قانون باید 
در عین رسیدگی های دقیق و قاطعانه در قبال پرونده عناصر اصلی 
تهدیدکننده امنیت مردم و صدور احکام بازدارنده در این راستا، به 
کم گناه  عناصر  خصوص  در  اسلامی  رأفت  و  قانونی  ارفاقات  اعمال 

اغتشاشات نیز توجه داشته باشند.
 محسنی اژه ای در پایان توصیه هایی تخصصی و کاربردی را برای 
انقلاب، کوتاه کردن  افزایش بهره وری در مجموعه دادسرا و دادگاه 
و  مختلف  مراجع  میان  پرونده ها  رفت وآمد  کاهش  دادرسی،  فرایند 

کاهش نقض احکام دادگاه های بدوی، مطرح کرد.
پیش از سخنان رئیس قوه قضائیه در این دیدار، »علی القاصی« 
رئیس کل دادگستری استان تهران به ارائه گزارشی از روند رسیدگی 
به پرونده های اغتشاشات اخیر در استان تهران پرداخت و گفت: از 
ابتدای شروع آشوب ها و اغتشاشات اخیر، شعب ویژه ای در دادگاه های 
انقلاب اسلامی تهران و شهرستان های استان تهران، برای رسیدگی به 

پرونده های این حوزه اختصاص یافتند.
رئیس کل دادگستری استان تهران تصریح کرد: درجریان رسیدگی ها 
به  نفر   ۱۶۰ تهران،  استان  در  اغتشاش گران  عناصر  پرونده های  به 
مجازات های حبس بین ۵ تا ۱۰ سال، ۸۰ نفر به مجازات های حبس 
بین ۲ تا ۵ سال، ۱۶۰ نفر به مجازات های حبس تا ۲ سال و ۷۰ نفر به 

مجازات های جریمه نقدی محکوم شدند.
این گزارش حاکی است رئیس دادگاه انقلاب اسلامی تهران و تعدادی 
از قضات و کارکنان دادگاه انقلاب اسلامی در حضور رئیس قوه قضائیه، 

به بیان دیدگاه ها، نقطه نظرات و مشکلات پرداختند.

گلایه رئیسی به معاون نخست وزیر چین

مطالبه جدی ایران جبران مواضع پکن است
گروه سیاسی - معاون نخست وزیر چین که به منظور توسعه روابط دو کشوردر صدر هیئتی تجاری و اقتصادی از روز دوشنبه وارد ایران شده بود، در ادامه 

دیدارها و برنامه های خود ظهر دیروز برای دیدار با رئیس جمهوری اسلامی ایران به پاستور رفت.

وجود دادگاه های انقلاب حیاتی استاژه ای در بازدید میدانی از مراجع و مراکز قضایی مطرح کرد

همزمان با بیانیه 
ضد ایرانی مطرح 

شده در سفر 
رئیس جمهوری 

چین به عربستان 
سعودی که اشاره 

به همکاری ایران با 
امارات بر سر جزایر 

سه گانه داشت، 
رئیسی به معاون 

نخست وزیر چین 
تاکید کرد: برخی 

مواضغ مطرح شده 
موجب ناخرسندی 
و گلایه مندی ملت 
و دولت ایران شده 

و مطالبه جدی 
ایران جبران مواضع 

بیان شده است

رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه در بودجه و برنامه مخاطب 
اصلی ما خانواده است، گفت: باید در همه موضوعات اعم از فرهنگی، سیاسی، 
اجتماعی، اقتصادی، معیشتی و اشتغال نگاه ما به موضوع خانواده باشد و این 
نگاه در حوزه کلان برنامه هفتم می تواند در ابعاد مختلف ما را موفق کند و امید 

مردم هم بر توجه مجلس و دولت به این موضوع است.
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی پس از قرائت 
گزارش مشترک کمیسیون های فرهنگی، اجتماعی و بهداشت و درمان در مورد 
نحوه عملکرد دستگاه های مسئول در اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت در صحن مجلس طی اظهاراتی گفت: با توجه به اینکه یک عقب 
ماندگی جدی در موضوع جوانی جمعیت و حمایت از خانواده داریم اما در یک 
سال گذشته دولت و مجلس تلاش کردند و قانون به تصویب رسیده و طی این 
یک سال گام های قابل توجه و خوبی به ویژه از سوی وزارت بهداشت برداشته 

شده است.
وی با تاکید بر اینکه در زمینه جبران این عقب ماندگی نیازمند یک تلاش 
مضاعف هستیم، ادامه داد: دوستان ما در دولت به ویژه معاون پارلمانی دولت 
دقت کنند که بخشی آیین نامه ها و مقرراتی که باید تصویب شوند، پس از 

گذشت بیش از یک سال هنوز تصویب نشده و این عقب ماندگی حتماً دچار 
اشکال است. همچنین این قانون امسال یک ردیف بودجه )بند ب تبصره ۱۷( 
داشته است اما عملاً تا الان در زمینه تخصیص اعتبارات اتفاقی نیفتاده که این 
زیبنده نیست چراکه موضوع جوانی جمعیت و حمایت از خانواده در اولویت 

بوده است.
رئیس مجلس با اشاره به جزئیات قانون جوانی جمعیت اظهار کرد: است قانون 
دارای ۴ بخش ستادی، پژوهشی، آموزشی و تبلیغی، مسائل پزشکی و بهداشتی 
و سلامت و مسائل تشویقی و حمایتی است و اینها شاخص هایی هستند که در 

رسیدگی ها و نظارت های بعدی ما مورد نظر است.
قالیباف با بیان اینکه »الان اقدامات خوبی در زمینه حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت انجام شده است اما چون در آغاز کار است، آثار آن هنوز به کف 
جامعه رسیده است«، عنوان کرد: با توجه به اینکه طبق قانون هر ۶ ماه یکبار 
گزارش های ستاد ملی باید به مجلس ارائه شود، ۶ ماه آینده باید اثر  اقدامات 
انجام شده را نیز داشته باشیم. با توجه به اینکه پایش نرخ جمعیت هر سال بر 
عهده وزارت کشور است، در ۶ ماهه بعدی حتماً یکی از وظایف وزارت کشور ارائه 
آثار اجرای این قانون در نرخ جمعیت است. از سوی دیگر با وجود اینکه موضوع 

جوانی جمعیت چون مربوط به همه جغرافیای کشور است - اما برخی استانداران 
محترم اصلاً موضوع جوانی جمعیت در دغدغه اشان وجود ندارد- وزیر کشور 

باید به این موضوع توجه کند.
وی گفت: مثلاً در حوزه مسکن به ویژه حوزه دانشجویان متاهل انجام یکسری 
اقدامات زیرساختی هم منجر به حل مشکلات این دانشجویان می شود و هم 
موجب توجه به قانون جوانی جمعیت می شود. وزارت راه باید در این زمینه 

موضوع اقدامات زیر ساختی را در اولویت های خود قرار دهد.
رئیس مجلس همچنین تاکید کرد: از ستاد ملی جوانی جمعیت می خواهم که  
اساس فعالیت در حوزه حمایت از خانواده و جوانی جمعیت را بر مبنای هوشمند 
سازی قرار دهند، چراکه اگر این موضوع را با هوشمند سازی دنبال نکنیم حتماً 

در شفاف سازی مردمی سازی و کارآمد سازی موفق نخواهیم بود.
قالیباف با بیان اینکه »هم دولت که در حال تنظیم برنامه هفتم و بودجه 
۱۴۰۲ است و هم ما در مجلس باید بدانیم که یکی از سیاست های اصلی ما 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت است«، اظهار کرد: فکر می کنم در بودجه و 
برنامه مخاطب اصلی ما خانواده است. باید در همه موضوعات اعم از فرهنگی، 
سیاسی، اجتماعی، اقتصادی، معیشتی و اشتغال نگاه ما به موضوع خانواده 

باشد و این نگاه در حوزه کلان برنامه هفتم می تواند در ابعاد مختلف ما را موفق 
کند و امید مردم هم بر توجه مجلس و دولت به این موضوع است.

قالیباف در صحن علنی مجلس:
عقب ماندگی جدی در جوانی جمعیت و حمایت از خانواده داریم

www.ebtekarnews.com

2


